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MILJ0PLAN for Stotens
vegvesen More eg Romsdal

Magne Flemsaeter

- Nokkel til miljoinnsats

«Godt milj0» har vore eit av hovudmala
for Statens vegvesen lenge no, - ogsa i
More og Romsdal. Milje-ordet har vore
nytta jamt og trutt 1 den samanheng, og
ingen har teke til orde for anna enn at

dette er eit bra mal a ha. Men har noko

saerleg anna skjedd?
Ja visst! Innaforfleire avgrensa omra-

de som stoytiltak, ein del rasteplassar,
preveprosjekt for miljogate/MPG og pro-
veprosjekt for automatisk avgassmaling,
har det faktlsk funne stad ein malmedvi-

ten og styrt innsats som har gitt merkbare
resultat, innafor desse omrada.

Lit over dette har vi nok likevel liten

grunn til marknadsfore at «Godt milj0»
har fatt saerleg konkret gjenklang som
hovudmal innafor Statens vegvesen
More og Romsdal. «Passiv velvilje» kan
nok heller vere dekkjande for haldninga
hos del fleste av oss. Og dette gjenspe-
glar seg i omfanget og karakteren av
miljoretta aktivitetar generelt sett, i del
midlar som blir avsett (og kva som forst
blir stroke), i del ressursar som blir knytt
til miljoarbeidet elles. Det gjenspeglar
seg ikkje minst i del haldningar og det
engasjement som i det daglege blir vist
innafor del forskjellige niva og omrade:
Passiv velviljel
- Det vil undre meg om ikkje del fles

te vil kjenne seg igjen her.
I  kvart fylke skal det no lagast ein

eigen «Milj0plan». Dette er slatt fast
mellom anna i kontraktfesta avtale mel-

lom vegdirektoren og del enkelte veg-
sjefane. Til no er berre nokre f& av des
se miljoplanane ferdige.

I More og Romsdal er miljoplanen
under arbeid. At den ikkje er klar for
utsending og iverksetjing, har direkte
samanheng med kravet om at pianen og
tiltaka der skal byggje pa vedtekne nye

strategiske mal for etaten og for det
enkelte fylket. Pianen skal folgje opp del
arbeidsmala som gjennom dette no er
gjort gjeldande for Statens vegvesen
More og Romsdal.

Miljoplanen skal i tillegg innga som
ein del av den handlingsplanen for ara
1994-97 som no er under utarbeiding,
som skal klargjere meir i detalj, ar for ar,
kva vi ventar skal skje innafor veg- og
trafikkretta aktivitetar i fylket, som folgje
av den no vedtekne «Norsk veg- og veg-
trafikkplan 1994-97».

For del fleste av oss er nok malet

«Godt milj0» eit noko uklart omgrep.
Sjolve ordet miljo er i tillegg brukt og
misbrukt i sa tallause samanhengar.
Kanskje er dette grunnen til at det ofte
synest a vere langt mellom «liv og laere»
nar det gjeld den enkelte sitt personlege
tilheve til miljoomsyn pa sin eigen
arbeidsstad?

Det vi onskjer med «vSr» miljoplan,
er a setje del forskjellige miljoretta aktivi-
tetane i Vegvesenet inn i ein konkret
samanheng, og silk at den enkelte kan
kjenne igjen sin eigen plass i dette
arbeidet. For det er vel slik at del fleste

av oss i utgangspunktet vil vere positive
til a pSverke miljoet rundt oss, til beste
for oss sjolve og vare medborgarar. Blir
oppgavene konkrete nok, og i tillegg fun
ne meiningsfulle av den enkelte, kan
kanskje passiv velvilje gli over til a bli
aktiv velvilje? Det er dette vi trur
«Miljoplanen» kan bli ein reiskap til a
oppnS.

Vegdirektoratet har fastsett eigne
retningsliner for utarbeidinga av miljo
planen. Etter desse skal pianen innehal-
de:

- konkrete arbeidsmal for etaten si

verksemd for a na del strategiske
mala

- konkrete verkemidlar som skal iverk-

setjast, heist med kostnadstal og
effekt av tiltaket

- kven som har ansvaret for gjennom-
foringa

- kva for frist som er sett.

Miljoplanen blir bygd opp pa same
temainndeling som for del strategiske
mala for miljo:
1. Stoy.

2. Visuelle tilhove.

3. Natur-Zkulturvern.

4. Luftforureining.

5. Materialbruk i etaten.

6. Generelt.

Det er den oppnemnde «Miljogruppa» i
etaten som er palagt arbeidet med miljo
planen. Gruppa er samansett av vel-
roynde, men og svaert opptatte perso-
nar, som er «miljo-kontaktar» fra del for
skjellige avdelingane:
Anieggsavdelinga: Leif Husby
Biltilsynet: Kjell Ramstad
Driftsavdelinga: Geirmund Nordal

Maskinavdelinga: Knut Inge Braute
Planavdelinga: Magne Fiemsster

Sistnemnde er oppnemnd som «milj0ko-
ordinator» i etaten, og er leiar for grup

pa. I tillegg har vi no fatt tilsett land-
skapsarkitekt, Anne Trine Hoel, som

naturleg tar del i gruppa sitt arbeid. For
alle gjeld at arbeidet i gruppa kjem i til
legg til del ordinaere arbeidsoppgavene
vi har fra for. Det er saleis eit hovudpro-
blem i gruppa sitt arbeid at det ikkje er
sett av eigen kapasitetsmessig ressurs
til miljoarbeid.

Det er no svaert viktig for arbeidet i
gruppa at del avdelingsvise miljokontak-
tane (som er nemnt ovanfor) blir nytta av
alle som har innspel, idear eller syns-
punkt pa miljosaker.

Sentralt i arbeidet med miljoplanen
star sporsmalet: Kva for miljoprobiem er
det no vi har i dette fylket? Eller bor vi
heller snu litt pa det og sporje: Kva for
oppgaver har vi,- og kva for utfordringar
bor vi sja? Kanskje bor vi leggje like
mykje vekt pa a framheve og utnytte del
miljomessige fordelane vi har. Korleis
kan vi fa vist fram og forsterka opple-
vinga av den fine naturen, den reine luf-
ta og del fine vegane vare? Er ikkje det
te god nok grunn til S lage nsromrada til
vegen vakrare, slik at ikkje stygge grof-
ter og skraningar, tilsopia restar etter
gamie massetak, ferjekaier som minner
om asfaltorkenar, skal oydeleggje det
vakre inntrykket elles?

Alt dette og meir til vil bli omhandia i
«Miljoplanen», nar han kjem.

Magne Flemsaeter



At Molde er ein fin og triveleg by er nok dei fleste einige i.
Dette meiner ogsa Atle Bell som er innflyttar fra Volda.

mors

alpane
kvar dag
Med sa mange barske fjell i
S0r - baksida av Sunnmors-

alpane - ma Moide bli ein tri
veleg stad a vekse opp 1, sei-
er Atle Bell med eit smil.

Han kom til Molde 1 1985

og bygde bus 1 nffirleiken av
yngste bror. Fa ar etter kom
ein tredje bror og flytta med
sin familie i lag med Atle og
hens familie i tomannshuset

ban badde bygd.

- VI bar det tint i lag, vi
bar delvis same interesse pa

fritida og, seier Atle Bell.
Bade ban og del andre famili-
ane er aktive i BUL og driv

blant anna med folkedans.

- Det er ein form for trim,

samt at det er godt a ferdast i
eit rusfritt miljo. Vi trivst med
aktivitetane I BUL, bade kona

og dei tre ungane vare, seier
Atle.

Fritida blir og benytta i
den vakre naturen som om-

kransar Molde. I det siste bar

det derimot vorte mindre med

fjellturar, men desto fleire sj0-
turar. Famiiien bar kjopt seg

bat, og som bar blitt flittig nyt-
ta sist baust. Ei anna fin form

for trim er hagearbeid, ikkje
minst med all steinflyttlnga og
muringa som ma tii i
Nordbyen.

Mange arbeidsoppgaver
Atle Bell , overingenior pa
vegpianseksjonen, driv med
vegpianiegging pa alle nivd.
Fra kor ein ny veg skal ga til

kor ein kum skal plasserast.

Han lagar kommuneplanar-
/reguleringsplanar og bar an-
svar for «sine» kommunar.

Vegen ut til Tjeldbergodden
er bans ansvar, der hovud-

planen er ferdig. Det er for
mange usikre moment til at
endelege planar kan iagast.

I  skrivande stund er det

enno ikkje klart kven som
skal betale for vegen. Det er
gatt eit ar sidan fylkeskom-
munen sokte om midlar og

det er ikkje skjedd noko enno.
Fylkeskommunen bar bede
departementa (det er fleire
departement inne i biletet
her) om fortgang i saka da
staten ma bidra med ein god

del midlar, sjol om fylkeskom
munen og ma betale iitt. Det
er vanskeleg a arbeide med
detaljplanar sa lenge Ikkje
noko er avklart. Om det blir

bru over Dromnessundet eller

om vegen skal ga rundt
Arvdgsfjorden er enno uvisst.
Dersom det blir lite pengar

ma vegen ga der den er i dag
med nokre fa utbetringar, sei

er Atle, som iegg til at andre
arbeidsoppgaver vil ta si tid

dei n^raste manadene.

Informasjon

Atle Bell er nettopp ferdig

med reguleringspianen til
gang- og sykkeivegen fra
Myrbostad til Moa i Fraena
kommune. Det er berekna

byggjestart i 1995. Dessutan

bar ban byrja planlegginga av
bovudplan for Elnesvagen
sentrum, dvs. ny vegtrase fra
Moen og forbi Elnesvagen i
Frasna.

- Eg er ute i det aktuelle

omradet nar det skal stikkast

ein ny veg. Vi bar folkemote
for a informere publikum,
samt at vi bar kontordagar

ute eller pa n^raste skule for

a informere dei som onskjer
fleire opplysningar. Folk skal

ha hove til a kome med merk-

nader. Vi sender vanlegvis ut
pianane skriftleg til dei beror-

te partar eller grunneigarar.

Eg synest det er viktig a
kome i kontakt med publikum

og meiner at god informasjon
er noko av det viktigaste vi

gjer i dette arbeidet. Mange
misforstaingar kunne vere

unngatt dersom informasjo-
nen var betre, eller var betre

forstaeieg for folk flest, seier

Atle Bell.

Han meiner at mange

ikkje forstar dei pianane og
karta som blir teikna - dei kla-

rer ikkje a kjenne seg igjen.
- Eg meiner vi ma bruke

enkle verkemiddel, t.d. fllnka-

re a bruke fargar slik at folk
forstar telkningane vare.

Ogsa modellar kan brukast i
planarbeidet. Her kan eg vise
tii modellar som blei iaga i for-

bindelse med Krifast og ein

modell for ny innfartsveg til
Kristiansund som star utstilt I

haiien i radbuset I Kristian

sund. Vi bar moderne bjelpe-
middel for a fa til god informa
sjon, seier Bell, som papeiker
at dersom folk bar merknader

sa prover vegvesenet a etter-

komme dei sa godt dei kan.

Utvikling
Atle Bell bar stort sett arbeidd

med veg. Sjolsagt er ikkje all
vegpianiegging like interes-
sant, men kontakten med

publikum og med sjolve byg-
gjearbeldet er artig. Han mei
ner det er opp til kvar enkelt
planleggjar kor langt dei 0n-

skjer a folgje «sitt» prosjekt.
Teoretisk er ban ferdig med

sift nar telkningane og piana
ne er ferdig og rapportar er
skrivne, men det er og inter-
essant a folgje sjolve proses-

sen og delta pa byggjemote.
- Jobben er sa mykje

meir enn akkurat fag.
Spanande er det og a folgje
utviklinga pa EDB-fronten,

seier Bell som ser tre, fire sto

re prosjekt med verknad for

fylket dei neste ti ara.
Det er Aursund og Eik-

sundsambanda, tunnel mel-

lom 0ksendal og Sunndals-
0ra samt ny innfartsveg til
Alesund. Desse prosjekta vil
krevje bade tid og pengar,
avsluttar overingenior Atle

Bell.

Tone Rod



Vegvesenets
ansvar for

vedlikehold

eg drift av
vegnettet
dreier seg
ikke bare cm a

hoide optlmale

kjoretekniske
forhold pa kjo-
rebanen. Dot er

ogsa svaert vlk-
tig med et godt
vedlikehold av

grofter og veg-
skraninger. Her
i fylket bar vi ca.
1800 km riksveg
og omtrent like

mye fylkesveg. Kantklippemaskin brakes i I kvisting;

7. , ■

Fylkets storste hage

Dersom vi antar at Vegvesenet har
ansvar for a vedlikeholde 3 meter til

hver side av vegen, vi! dette utgjore
et areal pa til sammen ca. 21 600
mal. Vegkantene er ofte uensartet, og
det er derfor en svaert krevende jobb
a holde dette ved like pa en tllfreds-
stillende mate.

Det er mange som har meninger
om hvordan vegkantene skal se ut,
og vi i Vegvesenet ser positivt pa at
trafikantene er opptatt av miljoet
langs vegene. Den viktigste grunnen
til at vi driver med kantklipping og
skogrydding er hensynet til trafikkslk-
kerheten, dvs. a holde en jevn og
best mullg sikt langs vegene. Dette er
seerlig viktig I kurver og kryssomra-
der, men vegetasjon pavlrker som

kjent ogsa valget av linjetyper i veg-
oppmerklngen. Det er derfor viktig at
sikten ikke er darligere enn det den

gule midtlinja indikerer.

Arbeidet med a fjerne vegetasjon
bestar hovedsakellg av:
1. Kantklipping av gras og kratt.
2. Beskjsering av busker og traer.

3. Rydding av skog.

Sproytemidler blir i dag praktisk talt
ikke brukt til bekjempelse av uonsket
vegetasjon.

Vi er i noen grad, og med rette,

blitt kritisert for a skade busker og
trser i forbindelse med kantklipplngen.
Hensikten har vaert god, men vi

erkjenner at vi tidligere har vist for
liten omtanke med den gjenstaende
og skadde vegetasjonen. Men dette
er bare et av de emnene vi har

behandlet pa vart arlige mote, med

de som utforer denne jobben, for a fa
til en flekslbel og best mullg vegkant-
pleie. Kantklippemasklnen brukes i
dag Ikke til kvisting av traer. All kvis
ting og skogrydding blir utfort manu-

Det er mulig a skape et vakkert
vegkantmilje uten at det gar
utover trafikksikkertieten.

elt, og mindre skogsvirke blir ofte malt
opp pa stedet med en flisekutter.

Vi er ikke bare opptatt av a fjerne
vegetasjon, men vi har ogsa satt oss
som mal a fa til et mest mulig vakkert
vegkantmiljo. Her har professor Olav
Gj^revoll gift Vegvesenet noen gode
rad med 3 rapporter fra sine reiser
over hele landet. VIdere har Veg-
dlrektoratet under utarbeiding av en
vedlikeholdsstandard for vegetasjon,
som vil vaere et viktig hjelpemiddel i
arbeidet med valg av tiltak og tids-
punktet for utforelse. Vi har de siste

arene lagt vekt pa signaler fra dette
arbeidet, og selv om vl har et stykke
igjen, mener vi allerede a se resulta-
ter i form av mange vakre vekster i
vegkanten. Det er i alle fall mulig a
skape et vakkert vegkantmiljo uten at
det gar ut over trafikksikkerheten.

Bj0rn Andersen



- Det blir sa mange
omkalfatringer!

m

- Jeg vet ikke om jeg er glad for a slut-

te? Jo, forresten, nar jeg far tenkt meg

lift om. Det blir sa mange omkalfatringer

med Krosus og «Det nye Vegvesen».

Jeg er ikke sa sikker pa at alle foran-

dringer bare vil vsere av det gode.

Det er Bodil Frostad som

sier dette. Foran oss sitter

en av vare mange vetera-
ner som etter n®mere 39

ar 1 etatens tjeneste tiar
bestemt seg for at na er det
slutt!

- Slutt, blir det jo Ikke!
Kontakten med en arbelds-

plass du bar hatt I mer enn
en mannsalder og med kol-
legaene dine kllpper Ingen
tvert av. Til det bar nok

Statens vegvesen betydd
for mye og batt for stor Inn-
vlrknlng pa meg pa sa
mange mater, fllosoferer
Bodll Frostad.

Hun avslutter na karrle-

ren som leder pa materlal-
regnskap pa vegkontoret.

Det var 1. oktober 1955

bun startet opp I etaten,

bare en uke etter at bun

var gift.

- Etter fem ar I Oslo vll-

le jeg bjem. Jeg sokte pa
stilllnga som assistant pa
kassererkontoret, og ble
veldig glad da jeg ble Inn-
kalt til konferanser bos

dav^rende personalkon-
sulent fru Sund.

Nyglft var jeg og jobben
flkk jeg!

- Da Jeg gikk bortover
ganger) med oppsigelsen i
handa, var det ikke fritt for
lift mageknip.

Den gang boldt vegkon
toret blant annet til I 3. eta-

sje I Aandabl-garden I
Storgata ber I Molde. VI var
fem ansatte pa lonn- og
kassererkontoret. Utvlkl-

Inga bar pa alle mater gatt
veldig raskt, bade nar det
gjelder tekniske fremskritt,

men like mye dette med
bvordan vll skulle kle oss

og bvordan vl skulle opptre
pa arbeldsplassen. Stilen
var en belt annen. For-

skjellen pa Vegvesenet I
dag og den gang er blm-
melvld. Den ervel nasrmest

et lysar, sler Bodll Frostad
- og smilertankefullt.

- Jeg busker vl badde en

elektrlsk regnemaskin pa
kassererkontoret. Ellers var

det a bruke biyanten, bla-
paplr og de manuelle

masklnene vl ellers badde

tllgang pa. Den gang badde
vl Ikke justerbare stoler silk

vl bar I dag. Det ble til at vl
plasserte skrivemaskinen
pa bordet, bygde opp stol-

setet med en nodvendig
stabel boker for at vl skulle

na opp til masklna og aller
belst sitte I riktig arbeldsstll-
llng.
- Den gang flkk bver

enkelt tllsatt utbetalt lonna I

kontanter. Utdeling av lonn
var en omfattende og alvor-



lig arbeidsoppgave. Lonna
pakket vi i sma, brune kon-
volutter, som ble forseglet
med lakk og omstendelig
merket. Lonna matte den

ansatte, som hadde anled-

ning, selv hente, mens de
andre fikk lonna pa sine
respektive arbeidssteder.
Det var alitid kassereren og
bans underkasserer som

reiste ut.

Jeg busker at jeg lenge
badde om lag 600 kroner 1
maneden i mange ar. Da
jeg forste gang fikk 1 000
kroner i manedslonn var

det i seg selv en sa alvorlig
sak for meg at jeg ba om a
fa utbetalt lonna i en bel

tusenlapp!

- Du var savidt inne pa at
opptredenen pa arbeids-
plassen var en belt annen
da enn na?

- Jo, det er riktig. Den
gang roykte jeg, og fra min
tidligere arbeidsplass i
bovedstaden var jeg vant
med at vi damer kunne ta

OSS en royk i spisepausen.
Men du verden, du skulle

ba sett reaksjonen pa de
andre damene pa kontoret
da jeg under pausen tente
meg en sigarett. Slikt var
ubort. Skulle en dame den

gang ta seg en royk pa

arbeidsplassen, mMe det
skje i det skjulte og aller
belst pa klosettet.
- Ellers var det mange

ting vi ikke badde lov til og
som vi mMe buske.

Neglelakk var forbudt, og
det var beller ikke lov a bro

ke langbukse pa arbeids
plassen eller ga barbeint i
skoa. Jeg busker enna
tydelig at en av jentene ble
sendt bjem for a ta pa seg
sokker etter at bun badde

mott sokkelos pa arbeid,
- Kontakten mellom oss

ansatte i Vegvesenet bar
bestandig vaert god. Da jeg
begynte var vi faerre ansat
te og dermed bie naturiigvis
kontakten ekstra god, Vi

badde mange personligbe-

ter med stort engasjement i
politikk og i samfunnsliv
rundt OSS. De var en fryd a
lytte til, og jeg foler fortsatt
en glede ved a ba kjent
dem. Det er ganske sikkert
slik i dag ogsa, uten at jeg
registrere dette like godt.
Arsaken er vel at vi er blitt
sa mange flere pa vegkon-
toret og jeg sa mye eldre.

- «Det nye Vegvesenet» og
Krosus er to betegnelser
etaten og den enkelte
ansatte bar vaert opptatt av
den siste tida. Hva sier det

te deg?
- Forandringer! Men om

de bare er av det gode, vet
jeg ikke. Alt skal jo bli sa
mye mer effektivt, mer

arbeidsbesparende og
enklere, bevder for-sta-seg-
pa-erne. Jeg bar ikke akku-
rat skjovet disse endringe-
ne foran meg, for jobben
forlanger at du folger med
og er oppdatert. Men noe

stort engasjement kan jeg
ikke si at jeg bar lagt for
dagen i disse sakene. Det
er vanskelig a spa om frem-
tida, vet du, men jeg forstar
det slik at endringene ogsa
kan fore til oppsigelser. De
innskrenkningene vi opple-
ver i dag pa alle arbeids-
plasser, er en darlig trend.
Jeg vil tro det er bedre for
samfunnet a ba folk i arbeid

enn at de skal ga pa trygd!

- Forresten, kommer du i

farta og uten a tenke deg
om pa bvor mange vegsje-
fer du bar jobbet under?
- K.H. Oppegard, Arne

Inge Torvik, Kaare Flaate
og Eivind Vollset kommer

det kjapt og kontant.

- Hvorfor er Vegvesenet en
mannsdominert arbeids

plass?
- Er den det da? Noen

mannsdominans pa mitt
arbeidsomrade bar ikke jeg
opplevd. Regnskapsavdel-

inga, i det bele tatt kontor-
seksjonen, bar alitid batt

r

- Det blir sa mange omkalfatringer med Kr0sus og «Det nye Vegvesen».
Er alle forandringer nodvendige og er de bare av det gode, undrer Bodil
Frostad.

overskudd av damer. Nar

du tenker mannsdominans,

tenker du vel mer pa ingen-
iorsida og den sida av Veg
vesenet vare omgivelser

bar mest befatning med -
utedrifta. Men ogsa ber
skjer endringene fort.
Kvinnene er pa full fart inn

ber.

- Er det vanskelig a bryte
opp?
- Pa en mate, ja! Da jeg

gikk bortover gangen med
oppsigelsen i banda, var
det ikke fritt for lift magekni-
pe. Men, jeg slutter frivillig
og det er fornuftig a siutte
mens en bar belsa i bebold.

Noen pensjonisttilv^relse
bar jeg ikke forberedt meg
pa. Jeg vil fa nok a benge
fingrene i etter 1. mars.
Skal jeg likevel onske meg
noe, ma det vaere at det blir

arrangert sprakkurs for

pensjonister pa formidda-
gen ber i Molde.

Gjennom de arbeids-
oppgavene jeg bar batt pa
vegkontoret bar jeg etter
bvert blitt godt kjent med
mange i etaten. Den dagli-
ge kontakten med kollegae-
ne ute og inne vil jeg belt

sikkert savne. Sa gjennom
Veg og Virke vii jeg benytte
aniedningen til a bilse alle

kjente og takke for godt
samarbeid.

- Du, sier Bodii belt

avsiutningsvis.
- Kan jeg fa be om en

liten tjeneste for jeg slutter.
Vffir sa snill a skrive inter-

vjuet pa bokmal og ikke pa
nynorsk. Du skjonner ny-
norsk er ikke spraket mitt!

- Nei, vel!
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Parkmiridet er avgrensa med kant
stein. Det er sett ut tre rasteplassbord
(^s0Bpeldunkar. . --Mi

h

Eidsdal ferjekai er ei av del kaiene i fylket
der vi har sterst turisttrafikk. Dette var grun-
nen til at driftsavdelinga I 1993 fekk rusta
opp oppstillingsplassen og saerleg omradet
rundt.

Den gamie piren vart riven
og det vart vidare fylt ut elt
mindre omrade ved kala.
Med dette fekk vi auka
kapasiteten pa oppstillings
plassen og vi fekk ogsa eit
mindre omrade mot sjeen
som vi har sadd i og planta
til. Omradet er avgrensa
med kantstein mot oppstil
lingsplassen og det er nytta
stabb som er sette «kant i
kant» mot sjoen. Pa omra
det er det ogsa sett ut 3
rasteplassbord og seppel-
dunkar.

Det er bygd ny trafikkoy
mellom oppstillingsplassen
og riksvegen. Trafikkoya er
fylt med jord og det er nytta
kantstein av granitt. I oya er
det planta hogstamma kir-
seb^rtre.

Var oppsynsmann pa arbei-
det var Asle Kleppe.
Utfyllinga vart gjort pa
entreprise og oppsetjing av
kantstein, legging av heller
og tilplanting vart gjort av
ein anieggsgartnar,

Steinar Vestnes



Pensjonister og jubilanter

i

Overingenior Arnfinn Gautun, 25-Srs jubilant. Overingenior Kjetili Kjersem, 25-ars jubilant. Overingeni0r Hakon Gase, 25-ars jubilant.

Pensjonist Hiidur Meisaether.

Statens vegvesen fulgte opp den fine
tradisjonen under julekaffen da fjorarets
nybakte pensjonister og 25-ars jubilan
ter ble hedret.

Pa vegsentralen var det overingeni-
0r Arnfinn Gautun og sjafor Svein
Sffiterbo, pa en av vegmerkebilene
vare, som ble hedret etter 25-ars Inn-

sats i etaten. Speslalarbeider lb Hansen
gikk ifjor av med pensjon etter 14 ar I
Vegvesenet. Han hadde kompetanse
pa borevogn og fjellsprenging.

Pensjonist StSie Solheim.

Det var en like erfaren gjeng som ble
hedret pa vegkontoret. Dette aret var det
tidllgere vegmester Stale Solheim i T-3,
Stranda, som kunne vise til lengst
arbeidsokt. Han hadde 42 ar bak seg da

ban takket av. Per Levik, som etter at

Vestnes ble lagt ned som eget vedlike-
holdsomrade, bar vasrt tilsatt i T-6,

Andalsnes, hadde 32 ar i etaten da ban
ble pensjonist. Ferstesekretasr pa veg
kontoret, Hiidur Meisaether, ble pensjo
nist etter 21 aktive ar i Statens vegvesen.

Pensjonist lb Hansen.

I tillegg til diplom fikk hver av pensjo-
nistene overrakt solvlysestaker. Fra
vegkontorets gavekasse fikk Hiidur
Meisaether ogsa krystallskal som en hil-
sen fra kollegaene I 3. etasje pa
Fylkeshuset.

Tidllgere vegoppsynsmann Ivar
Marak fra T-3 motte ikke.

De to 25-ars jubilantene var overing-
enior Kjetili Kjersem, planavdelinga, og
Hakon Case pa eiendomsseksjonen.
De ble hedret med diplom og krystallfat.

MEKANIKERM0TE I MOLDE

Det arlige mekanikermote i fjor ble avholdt pa Knausen i
Molde. Motet er svaert nyttig bade nar det gjelder gjennomgang
av nye rundskriv, nye rutiner, regelverk nyordninger, nye pro-
dukt som er pa markedet og ikke minst det a utveksle erfaring-
er. Pa bildet ser vi Atle Bakken, Oddbjern Slyngstad, Kjell
Alvestad, Karstein Aasen, Lars 0ie, Olav Nyhagen, Per Fiva,
Magnar Kopparnes, Svein Solbakk, Johan Lonsethagen,
Petter Lyster, Ola Skjelsvoll, Trygve Lonsethagen, Odd
Harnes, Arild Tveter, Asbjorn Molaup, Andor Wicken, Knut
Inge Braute og Arnfinn Gautun. Foto: Ottar Brudeseth



Forskalingssnekkerne er i rute. Den nye
Nasbrua skat vaere ferdig innen mat mined.

NY

- Dersom vi unngar for

store hindringer, regner

Jeg med at arbeidet med ny
Nas bru og omieggingen

av riksvegen skal vaere

avsluttet rundt 1. august I

ar, sier anieggsleder Per

Arne GJerde.

Sa er altsa arbei

det med den nye

Nas bru pa riksveg
64 gjennom Eide 1
gang. Nas bru bar
etter flere stygge
trafikkulykker biitt
karakterisert som

et ulykkespunkt.
Av-

deiingsingenier
Odd Ariid

Lindseth,

ansvarlig for
byggepianen,
tinner da heller

ingen grunn til
a  legge skjul
pa at den siste
store ulykka
sommeren

1993 har

fremskyndet

arbeidet med

ny bru og
omiegging
av vegen.

- Vi er vel-

dig glade for
a komme i

gang med pro-

sjektet, som vil bedre trafikksikkerhe-
ten pa stedet betydelig, sier Lindseth.

Allerede tidlig i desember startet
arbeidet opp med omiegging av elve-
leiet. En holme midt i elva er gravd
bort og Naselva blir 17 meter brei der
nybrua skal ga. Da Veg og Virke var
pa besok, var riggarbeidet i godt
gjenge og det meste var klart for byg-
gestart pa brua.

Prosjektet inkluderer ny Nas bru,
omiegging av eksisterende riksveg,
bygging av ny riksveg og tilstotende
veger og bygging av ny gang- og syk-
kelveg. Kostnadene er beregnet til
4,5 millioner kroner. Brua alene er
kostnadsregnet til 1,7 millioner.
Hovedhensikten med a bygge ny bru
og legge om vegen er a fjerne s-
svingen som har voldt problemer. Det
skal bygges 460 meter ny riksveg og
620 meter gang- og sykkelveg, mens
tilstotende kommunal veg blir lagt om

r
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i en lengde av 130 meter. Den gamie
Nas bru og deler av eksisterende
riksveg blir en del av gang- og sykkel-
vegnettet mellom Halasbakken og
gamIe Nas samvirkelag. Vegbredda
blir 7,5 meter og vegen blir bygd for
10 tonn helars aksellast.

- Sa lenge bruarbeidet pagar vil vi ha
6-7 mann i arbeid. Bruarbeidet skal
v^re avsluttet 1. mars, deretter vil vi
ha en mann pa aniegget. Prosjektet
er i egenregi, men vi ma bruke frem-
medmaskiner. Grusen far vi. Kost
nadene vare blir transporten fra kalk-
bruddet pa Nas, forteller anieggsleder
Per Arne Gjerde.

- Sa langt har framdrifta gatt uten
saerlige problem. Vi haper at brua
skal v^re ferdig til 1. mai. Arbeidet pa
vegen tar vi sikte pa a komme i gang
med over paske. V^rgudene vil selv-
sagt ha en sterk innvirkning pa om vi
klarer a na de mal vi setter oss, sier
Gjerde.

Hele prosjektet er i
egenregi. Sa lenge
bruarbeidet pigar

vil vi ha 6-7 mann i
arbeid.

10

- Miljesatsinga fra var side tror jeg
vil komme til uttrykk i det arbeidet vi
gjor pa dette prosjektet. Nar vi setter
trafikken pa den nye Nas bru, ny
riksveg, gang- og sykkelvegen og til-
stetende veger tror jeg brukerne
skal se resultater av at vi tar miljoet
pa alvor og at vi har tilpasset pro
sjektet til de omkringliggende omgi-
velser, sier landskapsarkitekt Anne
Trine Hoel.

I
Det skal bygges
670 meter ny
gang- og sykkel
veg.

11



- MORSOMMERE ENN I ST. MORITZ!

- Det var et skikkelig
fint arrangement.
Loypetraseen var fin
og variert. Loypene
velpreparerte, og for
ikke a snakke om det

fine terrenget!
Forholdene var pa

alle mater ypperlige.
Det er Ikke rart dere

har mange gode skl-
lopere her oppe.

Anne Trine Hoe! gjorde en god inn-
sats, men speider etter flere med-

s0stre i sporet.

Tonny Mathisen var godt fornpyd
med arrangementet og egen inn-
sats.

God innsats pa alle ledd og arran
gementet glkk prikkfrltt.

71 ar gamie Torodd Hauser
fra Oppland var en av de vel
70 startende under Veg-
mesterskapet pa ski pa

Skaret utenfor Molde. Og
den tidligere sk0ytesprinte-
ren fra Oppland, som delte
6. plass pa 500 m under OL
1948 med Sverre Farstad og
en amerlkaner, var ikke

snauere i rosen av mester-

skapet enn at han syntes
konkurransene i NM-loype-

ne var morsommere enn

medaljekampen i St. Moritz
for 46 ar siden. Legger vi sa
til at Torodd Hauer har klart

Birkebeinermerket 26 gang

er og na er klar for sitt 27.
lop over fjellet fra Rena
til OL-byen Lillehammer,
skjenner vi at det er en av
veteranenes «grand old
man» vi har foran oss.

- Nar forholdene pa alle

mater var sa perfekte her
opp og jeg i tillegg er godt
forneyd med egen innsats
tidsmessig bade individuelt
og pa stafetten, sa matte
dette bli et mesterskapet jeg
pa flere mater vil minnes like
godt som 500 meteren i de
ferste Olympiske leker etter
krigen, sier Torodd Hauer
som deltok i sitt tredje
Vegmesterskap.

Mesterskapet apnet lor-
dag med 10 km menn og 5
km damer. Til sammen 62

lepere stiite til start i de indi-
viduelle konkurransene. Pa

stafetten sondag stiite 19
lag pa startstreken, 16 rene
fylkeslag og 3 sammensatte
lag av kvinnelige og manne-
lige lepere fra forskjellige fyl-
ker.

- Vi er godt forneyd med
arrangementet. Alle ledd i
staben fungerte og avvik-
linga foler vi gikk greit pa
alle mater. Vi har i alle fail

ikke fatt klager. At loperne
var spesielt fornoyd med tra-
seen synes vi selvsagt er

ekstra hyggelig. Men uten
stor innsats fra alle som var

med a dra lasset, hadde nok
ikke dette mesterskapet blitt
sa vellykket som alle tilbake-
meldinger forteller om, sier
Jan Nygaard i «VM-komite-
en».

En annen av loperne
som var forneyd med mes
terskapet og egen innsats i
sporet var mer enn 60 ar
gamIe Tonny Mathisen.
Tonny var en av seks damer
som deltok.

Superveteranen fra Nord-
land med flere sterke plas-
seringer i Verdensmester-
skap for veteraner og i tidli
gere «VM» startet i eldste
dameklasse 55-65 ar.

- Sporene var velprepa
rerte og forholdene ypperli
ge. Loypa var passe hard,
men 5 km er noe for kort for

meg. Det gar fortere og for-
tere etter hvert, sa 10 km

hadde passet meg bedre i
dag. Det er litt synd at sa fa
jenter starter. Min oppfor-

71 ar gamie Torodd Hauser fortalte

vegsjefen at han syntes konkurran-

sen pS Skaret var morsommere enn
1500 meteren pa skoyter i St. Moritz

for 46 ar siden var.

dring til neste ars mester-
skap i Bod0 ma derfor bli;
Meld dere pa jenter. Dette er
ingen alvorlig konkurranse
for topptrente loperel Det er

bare moro.

- Jo, det har Tonny rett i.

Vi har det moro, og mester
skapet er for den jevne
bedriftsloper.

Etatsmesterskapet er en

konkurranse som holder et

niva hvor alle kan vaere

med. Deitakelsen blant

menn var god, men vi skulle

sa gjerne ha sett flere jenter
i  sporet. Sa det er bare a
gjenta Tonny Mathisens
oppfordring til neste ars
mesterskap i Bode. Jeg

haper at Anne Trine Hoel
ikke blir eneste jente fra
Statens vegvesen More og
Romsdal, sier Jan Nygaard.
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Et godt
mesterskap!
Resultatmessig ble mesterska-

pet godt for deltakerne fra More
og Romsdal. Jan Nygaards 2.
plass i yngste herreklasse og
totalt 4. beste tid var langt over
egne forventninger. Anne Trine
Hoe! fulgte opp med en fin 3.
plass I yngste dameklasse, og
stafettlaget glkk inn til en kjem-
pefin 5. plass.

- Resultatene ma vi med all grunn kunne
si OSS fornoyd med. Hyggelig var det at
Anne Trine Hoel gjorde det sa godt, sier
Jan Nygaard.

Men Ingen kunne true hedmarklngen
Terje Fordal. Med slutt-tida 31,18 min. var
tian suveren pa 10 km. Jan Nygaards 2.
plass (34,10 min.), ble fin fulgt opp av
Andre Moltubakk. Han glkk I mal med tida
38,13 min. og endte pa en 9. plass I yng
ste herreklasse.

I klasse 45-54 ar herrer, stilte vi med
to lopere. Knut Lyngra, Nordland, som
bar gjort det godt I tidligere mesterskapet
fornektet seg heller Ikke denne gangen.
Han vant klassen pa tida 33,32 min., halv-
minuttet foran Knut Thomassen, Finn-

mark, som igjen hadde Martin Furumo fra
Troms et halvmlnutt bak seg pa resultat-
lista. Vare to, Sverre Digernes og EInar
Strand besatte henholdsvis 17. og 18.
plass I klassen. Tidene ble 40,04 min. og
40,38 min.

Ingen kunne true Hedmarks-trioen pa
stafetten. Pa laget glkk Terje Fordal,
Torbjorn Tronsmoen og Arne Storsveen.

Andre Moltubakk i fint driv.

Ankermann Arne Storsveen glkk i mal pa
3 X 5 km med tida 47,56 min. Pa andre-

plass fulgte Troms (50,20 min.), mens
Hordaland la beslag pa tredjeplassen
med tida 51,06 min. Sor-Trondelag glkk
denne gangen Inn til fjerdeplassen, noy-
aktlg halvminuttet foran More og
Romsdal. Pa laget glkk Jan Nygaard, Jan
Merlngdal og Andre Moltubakk.

Eldste herreklasse, 45 ar og oppover,

ble vunnet av Finnmark med tida 51,25

min. Pa laget glkk Ragnvald Wllsgard,
Willy Hansen og Knut Thomassen. Pa de
neste plassene fulgte Nord-Trondelag
(53,55 min.) og Sor-Trondelag (57,06
min.). More og Romsdal med Sverre
Digernes, Leif Husby og Einar Strand pa
laget glkk inn til en 5. plass med tida
57,55 min.

I
Jan Nygaard gikk inn til en
kjempefin 2. plass i yngste her
reklasse.

ingen kunne true hedmarklng
en Terje Fordal p^ 10 km.

Godt med varm drikke etter

endt lap. Sverre Digernes gikk
inn til 17. plass i klassen.

RESULTATLISTE:

5 km darner:

Damer 16-34 ar

1. Helen Lomeland, Rogaland 19,40 min.

2. Barbro Tomter, Akerhus 19,51 min.

3. Anne T. Hoel, More og Romsdal 20,40 min.

22,16 min.

22,47 min.

24,10 min.

Damer 25-44 ar

1. Hanne Herum, Teiemark

2. Ingeborg Aasiie, Akershus

Damer 55-64 ar

1. Tonny Mathisen, Nordland

10 km herrer:

Herrer 16-34 ar

1. Terje Fordal, Hedmark 31,18 min.

2. Jan Nygaard, More og Romsdal 34,10 min.

3. Jan. T. Jorgensen, Hordaland 34,10 min.

8. Andre Moltubakk,

More og Romsdal 38,13 min.

Herrer 35-44 ar

1. Arne Storsveen, Hedmark 32,25 min.

2. Torbjorn Tronsmoen, Hedmark 34,34 min.

3. Arne M. Bottnen, Hordaland 36,14 min.

Herrer 45-54 ar

1. Knut Lyngra, Nordland 33,32 min.

2. Knut Ttiomassen, Finnmark 34,10 min.

3. Martin Furumo, Troms 34,43 min.

17. Sverre Digernes,

More og Romsdal 40,04 min.

18. Einar Strand,

More og Romsdal 40,38 min.

Herrer 55-64 ar

1. Knut 0. Lodoen,

Sogn og Fjordane 39,42 min.

2. Tryge Ballo, Finnmark 39,57 min.

3. Kare Heggland, Nord-Tr0ndelag4O,14 min.

45,08 min.

Herrer 65 ar

1. Torodd Hauer, Oppland

STAFETT

Herrer 16-34 ar

1. Hedmark 47,56 min.

(T. Fordal, T. Tronsmoen, A. Storsveen)

2. Troms 50,20 min.

(M. Furumo, 0. A. Helgaas, G. Grytnes)
3. Hordaland 51,06 min.

(J. T. Jorgensen, A, Bottnen, A. Relgstad)

5. More og Romsdal 55,37 min.

(J. Nygaard, J. Meringdal, A. Moltubakk)

9. More og Romsdal 2. lag 66,11 min.

(0. Stromme, H. Berg, T. Witso)

Herrer 45 ir

1. Finnmark 51,25 min.

(R. Wilsgard, W. Hansen, K. Thomassen)

2. Nord-Trondelag 53,55 min.

(W. Pettersen, J. Okstad, K. Hopen)

3. Sor-Trondelag 57,06 min.

(M. Eidem, Per 0. Kallar, 0. Aalbu)

5. More og Romsdal 57,55 min.

(S. Digernes, L, Husby, E. Strand)
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^  Dei «usynlege vegvoktorone»

*

Daniel BJerkedal eg Olav Grevsnes framfor den nye «saltbilen».
Denne dagen var det rim pi vegane og riksvegen biei saita for. at
del keyrande skuHe fi ein tryggare vegbane. Men dei vii iikevel
oppfordre biifprarane til ikkje i ta sjansar. Ein mi keyre etter for^
holda - vintervegane kan vere farlege.

I

.  Auii
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Daniel Bj0rkedal

Ofte tenkjer

ikkje folk

over at den

vegen dei

koyrer pa til

dagleg blir

slitt og

treng vedli-

kehald. Det er faktisk sjeld-

synt at bilar eller folk kjem til

skade pa grunn av darleg veg

bane. Dei «usynlege» vegar-

beidarane og deira maskiner

er blitt sa effektive at vanlege

trafikantar tek det som gift at

alt er bra.

Desto meir set arbeiderane pris pa

a fa positive tilbakemeldingar fra oss
vegfarande, som bar blitt litt bortskjem-
de med mykje fin veg. Borte er den
gamie haldninga om at ein vegarbeidar
var ein triveleg og blid fyr som hadde
tid til ein lang prat og stotta seg til spa-
den. No er det mest blitt farleg a arbei-

de langs vegkanten, for trafikken er blitt
sa stor og sjMorane bar det travelt.
Nestenulykker finst det mange av, sjolv
om vi i More og Romsdal bittil ikkje bar
opplevd dei alvorlege ulykkene.

Utvikiing
Daniel Bjorkedal og Olav Grevsnes
arbeider pa 0rsta vegstasjon, naerare
bestemt vedlikebaldsomrade T-2, og

er formenn for kvart sift arbeidslag. Dei
bar nesten 50 ars fartstid i Vegvesenet
til saman og sit inne med mykje erfa-
ring og minner om korleis det var a job-
be for mot no da maskinar og effektivi-
tet, okonomi og budsjett bar teke over.

- Vi lasrte det meste av dei gamIe
vegvoktarane. Vi bar brukt bade spett,
sleggje og boremaskin. Vi bar broyta

vegane med kalde og trekkfulle trakto-
rar, batt fine og solrike dagar, men og
sure og kalde dagar der ein kunne fry-
se pa seg bade det eine og andre. I
dag er det store komfortable og varme
broytebilar og maskinar bar teke over
gravearbeidet. Ikkje minst er trygglei-
ken blitt mykje betre. Verneutstyr er
obligatorisk. Jau, ein god arbeidsplass
er det, med eit godt arbeidsmiljo
Karane er trivelege a jobbe i lag med
seier dei to formennene, som arbeider

med kvar sitt til dagleg, men samarbei-
der nar det trengs.
- Vi bar kvart vart omrade, vi bar

delt kommunen mellom oss. Men der

som det blir gravd ei groft ein plass
samarbeider vi sapass at massen kje
til nytte ein annan plass, understreka

Olav, som bar sin base i Austefjorden
Daniel meter pa vegstasjonen og leg'
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planane derifra.
- Vi ma vere

ein dag framfor
karane i plan-
legginga, slik at

dei til ei kvar tid

veit kva dei skal

arbeide med.

Til saman er vi

14 mann pa
vedlikebaldsav-

delinga, seier
Daniel.
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Olav Grevsnes

Erfarne folk

Dei to leier arbeidslaga ute i felten, og
driv med alt fra stikkingsarbeid, is-,
sn0- og skogrydding til skilt som skal
reparerast, boss fjernast, grefting og
gravearbeid, samt vegskraping.
Dessutan varierar arbeidet med arsti-

dene og det dukkar stadig opp uforut-
sette ting. Dei ma ofte leige inn private
bilar og folk.

- Vare eigne folk kan brukast til alt.
Med litt kursverksemd samt eigentre-
ning og proving, vil dei fleste meistre
dei ymse arbeidsoppgavene, men sto
re maskinar som til domes vegskrapa,
er det nodvendig med litt erfaring. Det
er Iikevel ikkje lett for folk a fa arbeid
no. Blir ei stilling lyst ut er det mange
sokjarar. Det var annleis da vi starta,
seier Daniel og Olav, som ikkje legg
skjul pa at dei ofte far kommentarar fra
folka sine om at dei no ma skjerpe seg.
- Det boyrer med til arbeidet at vi

er frittalande og kan seie det vi meiner.
Men vi er pa ein mate mellom barken
og veden, vi skal og ba elt godt forbold
til administrasjonen - noko vi og bar,
seier dei. Dei ser no fram til at 0rsta

veg- og biltilsynsstasjon skal fa nye
lokale, og da vil vedlikebaldsavdelinga
fa storre og romslegare lokaler ikkje
minst eit spiserom, samt rom til utstyr
og torking av klede.
- Vi bar eit interessant og varieran-

de arbeid, der aldri ein dag er lik. Det
bender vi far positive kommentarar om
at det er fint langs vegkantane, at vi er
flinke a rydde etter oss. Haldningane til
vegarbeidarane er forandra. Det er
fokusert mykje pa at det skal sja pent
ut, samt at vi er avbengige av ein viss
effektivitet. Vi bar eit budsjett a balde.
Vi skulle onskje det blei loyvd meir
midlar pa a asfaltere nokre av vegane
vare. I kommunen er ca. balvparten av
vegane grusvegar, og det er ikkje tvil
om at det tek bade mykje tid og krefter,
samt pengar a balde grusvegane i god
stand, seier dei to. Daniel badde

beredskapsvakt denne veka da «Veg
og Virke» var pa besok og ban badde
tidleg om morgonen vore ute og salta
riksvegen.
- Det kan ga pa sovnen laus nokre

gongar, saerleg nar det er snover og
kaldt. Ofte kan folk vere snar med a

kome med kritikk, men som regel kla-
rar vi a vere fore var bade med salting
og broyting. Eg bar inntrykk av at vi
bar respekt for kvarandre sitt arbeid,
bade vi vedlikebaldsarbeidarane og
dei koyrande, seier Daniel Bjorkedal.
Bade ban og Olav Grevsnes onskjer a
sende ei belsing til alle kollegaer i belle
fylket og vonar at det blir ein fin vinter i
alle bove.

Tone Rod

MINNEORD

Tidlegare over-
ingenior i Veg
vesenet Jobn

Samdal dode 24.

desember 1993,

76 ar gammal.
Jobn Samdal

blei tilsett som

teknisk assistent

i Vegvesenet i 1939 og som det bel
ter sa «gjekk ban gradene» fram til
ban blei overingenior i 1979. Det
meste av si aktive tid i Vegvesenet
arbeidde Jobn Samdal pa
Sunnmore. Der var ban gjennom
ara med pa a gjennomfore mange
og store vegprosjekt som ga veg-
samband mellom tidlegare veglause
bygdelag og dermed avioysing av
ferjesamband. I nokre av desse pro-
sjekta var det mange og lange tun-
nelar, og ber nemnar vi vegen
Stranda-Hellesylt og Overa-Linge.

Det var naturleg at Jobn Samdal
vart var fremste fagmann i sporsmal
som gjaldt tunneldrift, og den vi
andre kunne ga til og sporje til rads.
Han var Iikevel meir allsidig enn
som sa og da ban ved nadd alders-
grense slutta i etaten i 1985, skreiv

bedriftsavisa var «Veg og Virke»
mellom anna:

«Samdal bar til alle tider makta

a balde seg pa topp nar det gjeld
fagleg kunnskap og med sin teknis-
ke innsikt, praktiske sans og sunne
okonomiske vurdering er ban nes
ten blitt Iffirar og sensor for det tek-
niske personalet pa vegkontoret.»

Nar det gjeld kontrakta med eta
ten etter at Jobn Samdal blei pen-
sjonist, sa viste ban framleis levan-
de interesse for vart ve og vel. Han
var unntaket fra dei fleste andre

pensjonistar pa den maten at ban
beilt fram til sist sommar var innom

anleggsavdelinga pa vegkontoret
ein gong i veka for a wfolgje utvik-
linga» pa n$rt bald.

Dette var ei kontakt vi ved kon-

toret sette pris pa blei balden vedli-
ke.

Jobn Samdal sine store fritidsin-

teresser var jakt, fiske og bridge, og
ban var aktiv innafor desse felta

fram til belsa sette stoppa for det.
Nar Samdal no er gatt bort, bar

vi som fekk gleda av a arbeide i lag
med ban mist ein god kamerat og
medarbeidar som alltid ville vart og
etaten sitt beste.

Kjell Loen
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ENGASJERT H 0 V E DTI L LIT S M A N N
Tore Andersen, vaktmester

pa vegsentralen pa Aro i
Molde, har sidan 1. mai vaert
leder for ca. 320 vegarbeidere,
organisert i Norsk Arbeids-
mannsforbund. I to ar

til vll ban vaere heltld-

sengasjert som hovedtillitsmann.
Gar arbeidet bra og ban frem-
deles bar medlemmenes tllllt,
ser ban Ikke bort fra at ban

stiller opp til nytt valg etter at
denne forste perioden er

over.

Som klubbleder for de

ansatte pa vegsentralen ble
ban oppfordra til a ta diverse
kurs innen fagbevegelsen.
- Og det var Interessant.

Jo mer jeg laerte og fikk inn-
slkt 1 tlllltsmannsarbeid, jo
mer interessant syntes jeg
det var. Og jeg fikk stadig
nye verv. Jeg sa det som ei
stor utfordring da flere men-
tejeg burde stille som kandi-
dat til hovedtlllltsvervet i fyl-
ket, sier Tore Andersen til

«Veg og Vlrke». Etter nl ar I
etaten kan en av og til fole
seg som en «jypling». For
du vet, mange av arbeiderne
har bade 20, 30, 40 og opptil

50 ars virke.

Tindegruppe

Tore Andersen er Moldegutt
sa god som noen. Fodt og
oppvokst pa Fuglset. Han har
bare vaert vekke fra byen i tre
ar da han i sin ungdom prov-

de sjomannslivet.
- Jeg trives sa godt at

jeg aldrl kommer til a flytte
fra byen, understreker han.
Flan er gift og har to barn.
Tidllgere var han en aktiv
jeger og fisker, men har de
senere arene fatt en annen

Interesse som tar mye av frl-
tida.

- Pa vegsentralen har vi
danna ei tindegruppe. En av
arbeiderne er fjellklatrer og
han har dratt med noen av

OSS andre pa flotte turer. Og
det kommer vi til a fortsette

med. At arbeidskollegaer

ogsa trives sammen pa frlti-
da er viktlg. Det skaper godt
miljo og samhold, forsikrer
Andersen, som ogsa broker
denne erfaringen i sitt navae-
rende arbeid. En del av

bans arbeidsoppgaver gSr

Fra nytt^r ska! hovedtillitsvalgt Tore Andersen ha fast kontordag, hver man-
dag, p& vegsentralen pJ Aro i Molde.

ut pa a skape gode miljoer,
samt lose problemer og ikke
minst personkonflikter.

Felles interesse

- Jeg reiser mye rundt i fyl-
ket for a treffe medlemme-

ne. Dessuten tar moter pa

vegkontoret ogsa en del tid.
Jeg har fram til na hatt en
fast kontordag i uka, hver
mandag pa Vestnes, men

fra nyttar ble kontoret lagt til
Molde. Mandag bllr fortsatt
kontordag, sier han og log
ger til at for han vll det bli
bedre rent praktisk.
- Arbeidet er ofte ensomt

i den forstand at jeg reiser
mye alene. Men kontakten
med folk, enten pr. telefon
eller ved besok oppveier det.
Er det store problemer pleier

jeg a ha med meg to andre,
og vi representerer hovedtll-
lltsmannsutvalget, hvor jeg
er leder, sier han og logger
ikke skjul pa at det noen

ganger kan vaere vanskelig a
vaere den som skal megle.
- Jeg representerer forst

og fremst arbeidstakerne og
skal fremme deres Interes-

ser for arbeldsgiver. Men jeg
moter som regel forstaelse I
admlnistrasjonen, sa egent-

Tore Andersen har permlsjon fra vaktmesterstlllingen pa vegsentralen. Det
er han som har designet disse fine sittegruppene som er plassert ut pa noen
av hovedvegene i fylket. De representerer noe av det norskeste som finst,
nemlig stein, samt at de er miljovennlige og ikke minst vanskelig for potensi-
elle tyver d fd med seg.

Ilg er det Ikke noe problem.
For tida har vi felles Interes-

ser i «Det nye Vegvesenet»,
som skal legges fram for
Stortinget i ar. Pa dette
omradet begynner storpoll-
tikken a vise seg. VI arbei-
der for a bevare Vegvesenet
silk det er i dag. I alle fall er
det Interessant a folge pro-
sessen, sier Andersen.

Laerlinger
Det er mange oppgaver
Tore Andersen foler han
skulle engasjert seg mere i.
Blant annet mener han
Vegvesenet burde bll flinke-
re til a ta inn laerlinger.
Ekspertisen holder pa a do
ut, samtidig som rekrutte-
ringen er minimal.

- Silk det er blitt i Veg
vesenet viser det seg at vi
har bade kunnskapen, ut-
styr, samt sikkerhet for a
jobbe med andre og storre
og ikke minst flere prosjekt
enn det vl gjor i dag. Antall
anieggsarbeldere i Veg
vesenet er halved de siste
arene. Vi er konkurranse-
dyktige, men likevel gar
arbeidet til private. Arbeids-
miljoloven gjelder for alle,
men av og til virker det som
det bare er det offentllge
som tar den alvorllg, sier
Andersen som er betenkt
over utvlklingen som skjer
ogsa pa dette omradet. Flan
mener dette er et emne som
absolutt borer inn under faq-
foreningsarbeidet.
- Jeg llker a jobbe med

mennesker. Av og til far jeq
sa orene flagrer, men far
ogsa positive tilbakemel-
dinger. Og det gleder meq
avslutter Tore Andersen.

Tone R0d
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KR05US OC «DET NYE VEGVESENET» '

Vi lurer pa om begrepene Krosus og
Hollerutvalg - «Det nye vegvesenet» - bar fes-
tet seg i etaten. Den 12. juli i fjor fait
Hoilerutvalgets dom over Vegvesenets fram-
tld. Pa midten av 1980-tallet startet historien

om Krosus opp i Statens vegvesen. Na er del

Vegmester Harald Dragset,
Frei vegstasjon:
- Jeg haper at regnskap- og oppfolgingsrutine-
ne vare blir vesentlig bedre enn de vi bar I dag.
- Om «Det nye Vegvesenet» bar jeg pa nave-
rende tidspunkt ingen klar oppfatning av. Silk
situasjonen er 1 dag, foler jeg det er noe uklart
bvilket resultat vi til slutt far.

Vegmester John Wlagne Baeverfjord,
Surnadal vegstasjon:
- I forste rekke vi! Krosus fore til bedre kontroll

med lopende utgifter. Men dette vil fore til mer-
arbeid nar det gjelder kontrollviksombeten og
regnskapsarbeidet.

- Selv om vi i dag vet for lite om bviike endring-
er «Det nye Vegvesenet» vil fore til, baper jeg
at en omorganisering av Vegvesenet samtidig med at vl tar i
bruk Krosus, vil fore til at vi pa en bedre mate kan bli I stand til
dokumentere det arbeid vi gjor.

Vegmester Sigmund Kleppe,
0rsta vegstasjon:
- For meg personlig, som bar godt og vel ett ar
igjen til pensjonsalderen, vil vel Ikke Innforing
av Krosus fa noe sasrilg a si.
- Jeg bar den troen at far vi bebolde boved-
trekkene i Vegdirektoratet sitt forslag og at vi
samtidig far bebolde styringa i fylkene, vil et
utvidet regionalt samarbeid gi oss apning til a lose de sam-
funnsoppgavene som er naturlig for etaten pa en bedre mate
enn tidligere.

Vegmester Glaus Winther,
Sunndalsora vegstasjon:
- Krosus kan bli et redskap som vil gi oss
muligbet for en bedre mal- og okonomistyrlng.
Det betenkelige ved innforing av Krosus er om
vegstasjonene vil klare oppgavene - bade tek-
nisk og merkantilt - med den lave bemanninga
som er ved enkelte stasjoner.
- Vi ma vente a se bvilken styringsmodell som blir valgt. Jeg
stiller meg tvilende til en for stor oppdeling av oppgavene. Det
kan lett fore til at Vegvesenets oppgaver ikke blir satt i en bel-
betlig sammenbeng.

Vegmester Asbjorn Saether,
Andalsnes vegstasjon:

- Jeg baper Krosus kan bli et redskap til a gi oss bedre oversikt
over forbruk og at det er et bedre regnskapssystem enn det vi
bar i dag. Jeg baper pa bedre utnytting av ressursene og bedre

bare maneder for det nye okonomistyringssy-
stemet er pa lufta.
Vi stilte folgende sporsmal til vegmestrene:
- Hva vil Krosus bety for deg som leder?
- Er «Det nye Vegvesenet» et grunnlag for S gjore Statens
vegvesen enda bedre istand til i lose de samfunnsoppgavene
som er naturlige for etaten?

oppfolging silk at vi til «kvelds» far vite bva vi
bar brukt.

- Jeg er veldig spent pa a se bva omstrukture-
ringa vil fa a si pa bemanningssida. Vi vet ikke
om strukturen blir endret. Hvor oppdelt blir drif-
ta? Vi vet ikke om "Det nye Vegvesenet" vil bli
til nytte slik mange tror, men vi far bape pa det

Vegmester Johan Nybo,
Gurskoy vegstasjon:
- Det nye okonomistyringssystemet vil fore til
at vegkontoret blir aviastet med arbeidsoppga-
ver. Det kan bli mer arbeid for kontoransatte pa
stasjonene.
- Jeg vet ikke enna bva «Det nye Vegvesenet»
vil bety og bva det i framtida vil fore til. Selv om
ingen i dag vet resultatet og bvilken modell som velges, tviler
jeg uansett pa at "Det nye Vegvesenet" vil bli et redskap som
setter oss Istand til a gjore en bedre jobb.

Vegmester Kolbjorn Engen,
Molde vegstasjon:
- Krosus vil fore til at ansvaret for a plassere
kostnad pa rett plass blir lagt til budsjettansvar-
lig og at innlegging av primaerdata blir lagt til
vegstasjonene. Budsjettansvarlig vil fa full
kostnadsoversikt, men systemet forertil merar-

beid uten at vi far flere folk.

- Uansett bvilken form «Det nye Vegvesenet» far, tror jeg veg-
mesteren er en av de som blir mest berort og som blir utsatt for
den storste omstillinga. Jeg er skeptisk til forslaget om a legge
strukturelt vedlikebold under produksjon. Dette vil fore til reduk-
sjon I bemanninga ute i omrada, med de folger det vil fa.

Vegmester Bent H. Sjursen,
Stranda vegstasjon:
- Jeg baper at malene med Krosus - et nytt,
bedre, enklere, billigere og standardmessig
okonomi- og personaldatasystem enn bva vi
bar i dag - oppnas.
- Jeg tror ikke «Det nye Vegvesenet» vil bli en
etat som fungerer bedre enn den vi bar i dag.

Videre lurer jeg pa om effekten vil bli storre i
framtida nar det ikke er mulig for en person ute pa vegen a kom-
binere en forvaltningsoppgave med en produksjonsoppgave.
«Det nye Vegvesenet» mangier distriktsprofil, med de konse-
kvenser det kan fa.
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Trafikkulykkene i More og Romdal i 1993:

FXRRE ULYKKER - FLEIRE DREPNE
1993 var bade eit positivt og negativt ar for talet
pa trafikkulykker; talet pa ulykker gjekk ned
medan talet pa omkomne auka.
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Skadde og omkomne

1993 vart eit ar da talet pa ulykker
vart redusert i forhold til aret f0r.

Reduksjonen var pa om lag 7 %.
Ogsa talet pa skadde eller omkomne
var lagare i fjor enn aret for, om lag 6
%. Om vi ser tilbake i tid, er fjoraret
med pa a underbyggje trenden vi bar
sett dei seinare ara; talet pa skadde
og omkomne bar ikkje berre stabili-
sert seg, det bar ogsa batt ein svak
nedgang. At det nokre ar er ein auke i
talet pa skadde eller omkomne, er ein
variasjon som er naturleg i ulykkesbi-
lete.

Politidistrikta

Ser vi sa pa dei tre politidistrikta,
Sunnmore, Romsdal og Nordmore,
badde Sunnmore og Nordmore ein
nedgang i talet pa skadde og omkom
ne, medan Romsdal i fjor badde ein
auke pa om lag 5 %. Nedgangen pa
Sunnmore og Nordmore er respekti-

Fgerre ulykker men fleire blir drept pd vegane i
M0re og Romsdal i fjor.

ve 10 % og 4 %. Trenden del seinare
ara er at talet pa ulykker pa
Nordmore bar vore stabilt, medan det

pa Sunnmore bar vore ein nedgang
sidan 1989. Romsdal bar ogsa batt el
positiv utvikling dei seinare ara, men i

Teikninga syner ulykkestala i dei tre
politidistrikta 1 Mere og Romsdal.

1993 vart det ein auke i talet pa skad
de og omkomne.

Dodsulykker
Totalt 22 personar omkom pa vegnet-
tet i 1993. Dette er det bogaste talet
vi bar batt sidan 1989. Pa 80-talet
omkom gjennomsnittleg 18 personar
kvart ar, medan vi pa byrjinga av 90-
talet bar batt om lag 16 omkomne
kvart ar.

Mjuke trafikantar

I fjor vart 100 mjuke trafikantar skad
de eller omkom pa vegane. Dette er
om lag 17% av alle skadde og om
komne. Fire mjuke trafikantar om
kom, av desse var tre fotgjengarar oq
em akande. ^

I dei 10-15 siste ara bar talet pa skad-
de/omkomne batt el positiv utviklinq
Fjoraret er eit av dei lagaste vi bar
^  Ttnn/ Kari Pedersen
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Leonhard Dahl og ferjekai-

gjengen har etter kvart sett

solide spor etter seg og

gjort kvardagen lettare for

mange oybuarar langs kys-

ten var. 0ybuarane pa den

vesle 0ya Tarva i Bjugn

kommune i Sor-Trondelag

kunne sist haust ta i bruk

dei nye ferjekaiane i sam-

bandet Dypfest-Tarva.

Jobben vart sjolvsagt gjort

av ferjekaigjengen fra More

og Romsdal.

I  takksemd over nye kaiar, godt
utfort arbeid og eit godt samarbeid
mellom oyfolket og vare folk, ville

Tarva oyrad sa gjerne vise at dei set-
te pris pa dei som gjorde jobben. Det
gjorde dei ved a sende eit tint prepa-
rert skinn fra den iokaie sauerasen

steinaidersau (viiisau). Skinnet vart
overrekt under juiekaffien pa maski-
navdeiinga.

Det var vegsjef E. Voiiset som hii-
ste fra oybuarane. Hovudpersonen
sjoiv, Leonhard Dahi, var ute pa nye
oppdrag og kunne difor foigjeieg
ikkje vere tii stades. Difor biei det
assisterande vegsjef Paul Boiset og
maskinsjef Andor Wicken som pa
vegne av ferjekairadgjevar Leonhard
Dahi og foika hans fekk asra av a ta

FEKK OVERRASKANDE GAVE
Imot gava. i bre
vet som som

var iagt ved og
som vegsjefen
siterte fra, skriv

Jan Oiav

Grottan, for-

mann i Tarva

0yrad, meiiom
anna dette:

«Tarva 0yrad
og Bjugn kom
mune vii med

dette fa takka

Statens vegve-
sen v/Leonhard

Dahi skikkeiig,
for den gode
innsatsen de

gjorde ved byg-
gingen av ferge-
ieie for samban-

det Dypfest-
Tarva og ikke
minst takke for

etatens hederii-

ge opptreden ved a sende penger

som ikke bie brukt, tiibake tii Bjugn

kommune. Vi bie bade overrasket og
giad for pengene og vi synes at dette
var en handling det star respekt av.»

Leonhard Dahi seier gava var over-

raskande og uventa. Han seier vida-
ra at aiie tiiknytt ferjekaiseksjonen og
andre tiisette i etaten set stor pris pa

Fergekaikonsulent Leonhard Dahl seier gava
var overraskande og uventa

ho. Han vii sende ein takk tii oyradet.
Skinnet er no hengt opp pa veggen i
inngangspartiet tii maskinavdeiinga
pa Are.

BRUK AV METEOGRAM
Meteogrammet, som pa mange matar kan seiast a vere eit
verbarometer som pa forehand fortei oss korieis veret dei
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neste dagene vii verte, er utvikia med tanke pa styring og
iverksetjing av tiitak innan vintervediikehaidet i vegsteiiet.
For OSS som er tiiknytta driftsavdeiinga skuiie bruken av des-
se vere godt kjent. Utanom driftsavdeiinga vii eg tru det er tii-

feidig kor godt kjent dette hjeipemiddeiet er.
i aiie dei ni vediikehaidsomrada More og Romsdai er deit

inn i, kan det takast ned verprognoser for ein eiier fleire sta-

der. Prognosene gjeid for to dogn framover, og dei erfaringa-
ne vi har, fortei oss at oppiysningane vi far stemmer heiie
tida svaert bra siik vertiihova vert.

Som vist pa ei tiifeidig prognose for Aro far vi inn oppiys-
ningar om utvikiing av skydekke, iufttrykk, temperatur, vind-
styrke, vindretning, nedborsmengde og iignande oppiysning-
ar vi kan ha nytte av i vintervediikehaidet.

Meteorogramma er berre tii bruk innan Vegvesenet og
kan ikkje spreiast utanom etaten.

Ivar Hoi

Dette er eit tiifeidig meteogram fra Are. Pd meteogramet finn vi opplysning-
ar om utvikiing av skydekke, Iufttrykk, temperatur. vindretning, vindstyrke
og nedborsmengde.
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Fekk ny «storstove»
- Vi star no i den nye «storstova» var. Det er eit fin tilbygg vl
har fMt. Allerele 3. januar ska! det vere full drift i nybygget
vart, sa Andor Wicken da ban under juiekaffien tii Aro veg-
sentrai kunne innvie den nye plateverkstaden.

Det skulle ga naerara 20 ar fra dei f0r-
ste tankane om ein ny plateverkstad
dukka opp til verkstaden stod ferdig.
Byggjetida var rekordrask! Det same
ma kunne seiast om fiyttesjauen. For
i romjula var det full aktlvltet med Inn-
flyttlng og klargjering til den forste
arbeidsdagen i 1994.

- Verkstadformann Reldar Andahl

kunne under del hektlske Innflyttlngs-
dagane mellom jul og nyttar sla fast
at dei ansatte gjekk Imot en ny kvar-
dag. Trongbuhelta var siutt! Den var
historie. No skulle det bll olbogerom
og nok plass, og Ikkje minst skulle del
tllsette fa ta I bruk eIn del nytt utstyr
som vllle vere til stor nytte og silk
vere med pa a gjere arbeidsdagen
enklare, slo ban fast, verkstadfor-
mannen.

Den nye plateverkstaden er bygd I
forlenglnga av vegsentralbygget. Tll-

bygget er pa 625 rutemeter, og har
kosta 5 mllllonar kroner. I desse kost-

nadene ligg og elt stort verkstadkon-
tor, godt med garderobe og vaske- og
sanltaerrom, nytt gassanlegg, uten-
omhusarbeld og ikkje mInst to store

traverskraner. Byggjestart var 15. juni
I ar, og etter planane skulle bygget
vere klart til Innflytting 31. januar.
God Innsats fra alle partar gjorde sitt
til at bygget blel ferdig tidlegare enn
dei storste optlmlstane hadde trudd
pa forehand.

Den gamie verkstaden var mellom
del minste I landet. Trongt og darleg
med plass, saman med aukande krav
om betre og meir rasjonelle og
arbeidsforhold, sterre arbeldsmengd,
priskonkurranse, tidspress og ikkje
mInst at del ymse delane til ny ferje-
kal etter kvart vart sterre og storre er
arsakene til at det vart vedteke a byg-

gje nytt plateverkstad.

- Det er klart at plateverkstaden er
eIn viktig nokkel for posltiv drift av
vegsentralen. Eg ser ikkje morkt pa
utslktene for 1994. Mykje arbeld ven-
tar OSS alle. Vegsentralen har eIn
posltiv ordrereserve og plateverksta

den er eg viss pa vll fa mykje a gjere I
1994. VI ma elles alle hugse pa a hal-
de pa den llnja vl er kjent for. For det
vl gjer skal vere sklkkeleg gjort, sa
Andor Wicken.

Andor Wicken kunne vidare fortelje at
det pa vegsentralen 1 aret som gjekk
vart gjort fleire forbetrlngar som vll
gjere sItt til at arbeidsdagen for den
einskllde ved sentralen vll betrast.

Han kunne og fortelje at det var
Investert for 14 mllllonar kroner I nye

masklnar og at masklnparken ved
Ar0 vegsentral hadde eIn verdI pa 65
mllllonar kroner ved utgangen av
1993. I sin helsing kunne han og for
telje at masklnavdelinga hadde styr-
kja stilllnga si nar det gjaldt kontraktar
med andre fylke.
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Med ei kjempesak montert pa ein sokkel og til
stor jubel fra dei tilsette pa plateverkstaden
kunne Reidar Aandahl klippe snora

i

Som seg hor og bor blel den nye pla
teverkstaden innvlgd silk det somer
seg i Vegvesenet. Etter a ha teke
Imot blomsterhelsingar fra hovuden-
treprenor og underentreprenorar
kunne verkstadformann Reldar
Aandahl med el speslalkonstruert
kjempesaks, montert pa eIn sokkel og
til stor jubel fra arbeidskameratane
klippe den raude, kvlte og bla sermo-
nlsnora.

Den nye plateverkstaden er bygd i forlenqinaa
av vegsentralbygget.

- Plateverkstaden er ein viktig nokkel for posi
t,v dnft av vegsentralen. seier Reidar Aandahl.

«Knusaren til Hitra»
Produksjonen ombord pa
vart mobile knuseverk

«Knusaren» gar Igjen for
fullt. Det var ved nyttarstl-
der det ble klart at produk
sjonen kunne komme I
gang igjen, etter at
«Knusaren» vant anbudet

om knusing av stelnmas-
ser til HItra fastlandsfor-

blndelse.

Oppsynsmann Kor-
nellus Gustad forteller at i

konkurranse med atte

andre entreprenorer glkk
oppdraget til «Knusaren»
og Statens vegvesen
M0re og Romsdal.

Knuseverket hadde etter at oppdraget I Todalen ble
avsluttet 3. november ifjor, lagt i opplag ved den gamIe
ferjekala pa Hogset. Tidlig pa nyaret ble «Knusaren»
flyttet til knusesteder Justenoy pa HItra.
- Det er klart at denne jobben betyr mye. Hadde Ikke

vl fM anbudet. vllle «Knusaren» fortsatt blitt llggende i
opplag. Knusing av stein til HItra fastlandsforbindelse er
et stort oppdrag for oss. Anbudet er pa 2,9 mlllloner.
- Produksjonen kom i gang allerede 6. januar. Pram

til mal maned skal det knuses omiag 70.000 kublkkme-
ter masse til tunnel og veler i dagen. OmIag 8.000
kublkkmeter skal fraktes med bat til Hemnskjel, og
omIag 26.000 kublkkmeter stelnmasse skal brukes til
asfaltproduksjon.
- De tre ombord gar ett dogns-sklft. Etter at oppdra

get pS HItra er avsluttet flyttes «Knusaren» til Aure for a
produsere masser til Aursundprosjektet, forteller opp
synsmann Kornellus Gustad.

Maskinferer Odd Berget pi brua.

m 1 :

Produksjonen ombord pa «Knusaren» gir for fullt.
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Kostbart haerverk pa br0ytestikker:

UTAN STIKKER INGA BR0YTING!
Dei siste ara har det vore relatlvt lite haerverk pa og fjerning av broytestlkker som er sett ut langs
vegkantane I More og Romsdal. Diverre har det I vinter fra einskilde stader I fylket blitt meldt cm
bade systematlsk fjerning og haerverk pa broytestlkkene. Broytestlkker har blItt fjerna I strek-
nlngar pa fleire kilometer.

- Ska! vi la stikkene sta!

- Uten stikker

ingen broyting

Statens vegvesen
More og Romsdal

Informasjonstiltaket er retta mot elevar i grunnskulen i fylket. Sa langt
synes det som om vi har nadd maigruppa tiltaket er retta mot.

- Dette er eit stort problem
mange stader i More og

Romsdal. For broytesjafora-
ne kan hffirverk og fjerning
av broytestlkker vere sa
omfattande at det ikkje er for-
svarleg a broyte strekningar
der stikker er fjerna. I samar-
beid med Statens utdan-
ningskontor i fylket har vi
starta eit Informasjonstiltak
som vi kallar «Aksjon broy-
testikker». Informasjons

tiltaket er i all hovudsak retta

mot elevane i grunnskulen. I
tillegg til a bruke bade eter-
media og aviser har vi laga
ein temaplakat som i 14
dagar har rulla over skjerma-
ne pa naerfjernsynsstasjona-
ne i fylket. Temaplakaten er
og sendt ut til alle grunnsku-
lar i fylket. Vi haper sjolvsagt
plakaten er blitt hengt opp,

pa ein godt synleg plass pa
skulen.

- Seinare i vinter vil vi fol-

gje opp kampanjen gjennom
a sende ei lita helsing til ele
vane. Det ma understrekast

at aksjonen ikkje er rasande,
masande eller pa noko vis
fordommande. Vi har sokt a

leggje opp til eit meir hald-
ningsskapande og eit forso-
nande innhald. Eg kan elles
fortelje at Statens utdan-
ningskontor, som har gjeve
si fulle tilslutning til informa
sjonstiltaket, ser sa alvorleg
pa dette at del har oppfordra
skulane til a drofte i klassane

konsekvensane av at broy
testlkker manglar, fortel info-
konsulent Wiggo Kanck.
- Denne sesongen set vi

opp mellom 350 000 og 400
000 broytestlkker langs vega-

ne i fylket. Kvar broytestikk
med refleks og ferdig oppsett
kostar i gjennomsnitt kr 15,-.
Dei arlege kostnadene er pa
meir enn 4,6 mill, kroner. Nar

vi veit at broytestlkker er blitt
fjerna eller odelagt pa strek
ningar over fleire kilometer,
snakkar vi om haerverk som

kostar samfunnet mange
hundretusen kroner, seier

overingenior Ivar Hoi.

Nar broytestlkker mang
lar er det urad for broytebila-
ne a halde opne utsette
strekningar i periodar med
snofokk. Dessutan kan verdi-

fullt utstyr som plogar og
anna reiskap verte oydelagt,
og med broyting utanfor
vegen kan folk bli leidde til a
koyre utom vegkanten med
dei folgjer det kan fa, legg
Hoi til.

- Korleis har aksjonen
vorte teken i mot?

— Dei tilbakemeldingane
vi har fatt fra skulane, og
med den dekninga vi har
registrert bodskapen har fatt
i  aviser, radio og nserfjern-
syn, vil eg hevde vi har nadd
ut med kva vi vil seie. Vi
hapar ungdommane og
andre skjonar alvoret 1 a
oydeleggje broytestlkker.

Vi ber 6g om publikum si
hjelp for a hindre haerverket
og den omfattande fjerninga
av broytestlkker som forer til
alvorleg svekking av trafikk-
tryggleiken. Men skal vi luk-
kast fullt ut meiner eg at kvar
einskild tilsett i Vegvesenet
bar a seie ifra nar dei kjem
over nokon som oydelegg
eller fjernar broytestlkker
seier Wiggo Kanck.
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Vegvesenet- ved
milj0- og trafikksek-
sjonen pa planavde-
linga - har utfort ei
3 dagars intervju-
unders0king om bord
pa ferja mellom
Eiksund og Rjanes,
for a fa meir kjenn-
skap til trafikkmon-
steret i omradet.

Unders0kinga som vart ut-
f0rt 8. juni, 21. juli og 7. Sep
tember 1993, hadde som

hovudmal a fa fram forde-

linga av trafikken pa
0rstaA/olda-sida. Resultata

skulle mellom anna nyttast
som ein del av materialet for

val av ny vegline pa denne
sida av tunnelen.

Unders0kinga vart utfort
ved at alle sjaforar som kom
om bord pa ferja fekk eit
sporjeskjema, som del skul
le fylle ut om bord og levere
til teljemannskapa ved lland-
kjoring.

I og med at hovudarsaka
til undersokinga var a tilra
ny vegline, matte vi fa fram

reisemala til den enkelte sja-
for innafor eit sa lite geogra-
fisk omrade at det vart ten-

Trafikkunders0kinga vart gjort for a
fa meir kjennskap til trafikkmenste-

ret i omradet.

Foto: Kjetill KJersem

leg nok for vurdering av del
alternative veglinene. Kom-
munane 0rsta og Volda
vart derfor inndelt i mindre

einingar, der dei enkelte
einingane fekk kvart sitt
nummer. Trafikantar som

skulle til eller kom fra 0rsta

eller Volda matte derfor

ogsa skrive opp eigne stad-
nummer i tillegg til kommu-
nenamnet.

I  planleggingsfasen for-

stod vi at det var andre som

hadde onskjer om a fa fram

andre opplysningar enn dei

vi var ute etter i underso-

kinga. Vi valde derfor ogsa a
leggje inn ein del sporsmal
som kanskje kunne kome til
nytte seinare, anten for oss
eller for andre. Vi stiller der

for alt vart materiale til

disposisjon for eventuelle
andre som kan ha nytte av

dette.

I  tillegg til intervjua om
bord pa ferja utforte vi ogsa
ein del maskinelle teljingar

pa vegnettet inn mot det
komande tunnel- og veg-
sambandet. Desse teljinga-

ne vart utfort bade for a ha

referansar mot ferjetrafik-
ken, men ogsa for a kunne
danne grunnlag for ei seina
re for-/ etterundersoking.

Resultata fra underso-

kinga er omrekna til ars-
dogntrafikk for ferjestrek-
ninga. Trafikken til og fra dei
forskjellige sonene i

0rsta/Volda-omradet har vi
sa vist pa 2 teikningar, der
trafikkfordelinga er vist i
hove til alternative for ny
vegline.

Denne trafikkunderso-
kinga skal altsa i forste

omgang nyttast i saman-

heng med val av line for tun
nel og veg pa austsida av
fjorden. Seinare skal under-

sokinga vere ein del av
grunnlaget for ei f0r-/etter-

undersoking. Men dette kan
ikkje gjerast for sambandet
er ferdigbygd og etter at det
har vore i drift ei tid.

Kjetill Kjersem

Eiksund-Rjdnes Eiksund-Sorestranda/Alida

ph

0rsta
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Planen, eller retningslinjene, handler om intern varsling og rutiner for korleis

Statens vegvesen More og Romsdal ska! medverke i ein krisesituasjon pd
vegnettet i fylket. Den som mottek planen er forplikta til ii gjere seg kjent med
ban!

Plan for

krlseinfor-

masjon
Statens vegvesen More og Roms
dal er eit av de fa fylka som har
utarbeidd og fatt ferdig ein sakalla
«krlselnformasjonsplan». Planen er
kort og godt retnlngslinjer for
Vegvesenet sitt elge arbeld og var
assistanse til politi, brannvern eller
redningseining ved kriser, katastro-
fer eller storre ulykker pa vegnettet
der menneskeliv-er i fare eller gar
tapt. Retningslinjene gjeld og for
alvorlege ulykker eller andre storre
hendingar pa vegnettet som vil
samle brei medieinteresse.

Arbeidet med desse retningslinjene
tok til seinhausten 1991. Det har vore

eit svaert omfattande arbeid, og pla
nen byggjer ein del pa planane til
0stfold, Vestfold og Buskerud som var
del forste fylka som hadde sine ferdl-
ge. Var plan vart vedteken pa ieiarmo-
tet pa vegkontoret sist haust.

Planen, eller retningslinjene, hand
ler om Intern varsling og rutiner for
korleis Statens vegvesen More og
Romsdal skal medverke i ein krisesitu

asjon pa vegnettet i fylket. Han skal
gjelde ved:
- Ulykker ved farleg gods
- Sv^rt alvorlege ulykker med skad-

de og drepne
- Ulykke pa vegnettet som folgje av

ekstreme vertilhove

- Demonstrasjonar

I  planen blir det vidare slatt fast at
Vegvesenet sine arbeidsoppgaver i
krisesituasjonar som er nemnde ovan-
for, kan delast i to fasar:

- Redningsfasen

- Oppryddingsfasen

V^r innsats vil i all hovudsak vere i

oppryddingsfasen, men onskjer f.eks.

politiet asistanse i sitt informasjonsar-
beid nar det gjeld I sjolve redningsfa
sen, vll vl tilby var hjelp.

Planen, som no bllr utsendt, hand-

samar vidare Vegvesenet sitt forhold
til politi, brannvern og anna redning
seining. Han fortel om varslingsrutiner

og korleis leiinga i Statens vegvesen
skal forholde seg. Ein ssrs viktig del
av planen er Informasjonskapitelet.

Det er altsa slatt fast at i rednings
fasen er det politiet som har hovudan-

svaret for informasjonen, medan altsa
vi skal ha ansvaret for informasjonen i
oppryddingsfasen. Det er tre informa-
sjonsbehov som vil oppsta:

- Behov for informasjon til trafikanta-

ne

- Vedllkehalds- og utbetringsbehov

- Behov for Informasjon til media,
svare pa sporsmal

Her er det a seie at vedkomande som

uttalar seg offentleg pa vegne av
Statens vegvesen, bor vere varsam
med skjonnsmessige vurderingar av
arsaksforhold. Vedkomande MA

IKKJE uttale seg slik at det kan opp-
fattast som stillingstanken til sporsma-
let om rettsleg ansvar for skader o.l.

Retningslinjene skal sikre forsvar-

lege Informasjonsrutiner ved krise
eller ulykker av eit visst omfang pa
riks- eller fylkesvegane I More og
Romsdal. Statens vegvesen sine
medarbeldarar som bllr kjent med kri
ser eller ulykker skal straks informere
etter oppsett plan.

Var Informasjon skal skje raskt
korrekt og vere sa utfyllande som det
let seg gjere. Informasjonen ma ga
internt og eksternt for a forebyggje
skadeverknader som folgje av feilin-
formasjon, rykte eller spekulasjonar

Retningslinjene er trykt opp i A5-
format, n^rast som ei lita bok. Ho vil
bli sendt til vegstasjonane, biltllsyns-
stasjonane, anieggskontora og til til-
sette I etaten. Vidare vil ho sjolvsaqt
bll sendt politi, brannvesen, sivllfor-
svar og anna redningseining som
Statens vegvesen vll samarbelde med
under forhold som retningslinjene
handsamar.

Den som mottek planen er forplikta
til a gjere seg kjent med han'

Riktig innsats fra Statens vegvesenMore og Romsdal si side vil sikre vart
omdomme !
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Her ska! vl bygge oterundergang, for-
tellerJens Monsholm (t.v.), Dagfinn
Rotevatn og arbeidsformann Tor

Dagfinn Myklebust.

- Dette er et stort sett

ordinaert vegprosjekt.

Forskjellen fra andre pro-

sjekt ma vaere at vi byg-

ger undergang spesielt for

oter. Jeg kjenner ikke til at

det ska! vaere bygd saer-

skllte oterunderganger ved

andre nyanlegg 1 More og

Romsdal

Den gamie Straumstraumen bru ska!

rives nar nyvegen iigger ferdig.

T. h.: Veganlegget, som erkost-
nadsregnet til 20 millioner kroner
skal vsere ferdig sommeren 1995.

Det er oppsynsmann Jens Monsholm
pa «Buholmllnja» som fortelier dette.
Den vel 1,5 km lange parsellen pa rlks-
veg 654 - den nye innfartsvegen til
Fosnavag - blir bygd fordi eksisterende
riksvegparsell med arene er nedbygd
med mange avkjorsler og fordi dagens
veg gar pa dispensasjon over Straum
straumen bru. Trafikken bar okt de siste

arene og arsdogntrafikken Iigger na pa
rundt 3500 kjoretoy.

Veganlegget, som er kostnadsreg-
net til vel 20 millioner kroner, inkluderer

1580 meter ny hovedveg, 2270 meter

gang- og sykkelveg og 300 meter
sekundaerveg. Vegen bygges etter riks-
vegtype HI og vil fa en bredde pa 7,5
meter. Pa nyvegen skal det bygges to
bruer. Den 55 meter lange platebrua
bygges med to endespenn, hvert pa 16
meter, og et midtspenn pa 55 meter,
Brua far seillop for smabater og sjarker.
Brua vil koste 3,5 millioner kroner.

Eksisterende riksveg vil bli omklassi-

fisert til fylkesveg nar trafikken settes pa
nyvegen i lopet av sommeren 1995.
Dermed vil dispensasjonen som Straum
straumen bru bar for 10 tonns aksellast,

bli trukket tilbake.

Jens Monsholm fortelier at det mes-

te av arbeidet pa veganlegget vil skje i
egenregi. Spregningsarbeidet er satt
bort pa anbud, og det vil bli leid inn
maskiner og lastebiler etter bebov.
- Pa topp vil vi ba maksimum 10

mann fra egen styrke pa aniegget. Den

storste aktiviteten vil vsere under bruar-

beidet. Standardbeving av vegen til
Fosnavag er nodvendig med bakgrunn
i den okende tungtrafikken. Vi bar fle-
re store fiskeprodusenter i omradet.
Trailertrafikken, som gar snart bele dog-
net, onsker storst mulig tillatt akseltrykk,
fortelier Jens Monsholm som sammen

med oppsynsmann Dagfinn Rotevatn
skal ba den dagiig ledelsen av aniegget.
- Det spesiellet med dette aniegget

tror jeg ma vaere oterundergangen vi

skal bygge. En liten oterstamme skal
bolde til i omradet her, og et er obser-
vert oter svommende i sjoen. Det er for-

resten miljovernavdelinga bos fylkes-
mannen som bar krevd at vi logger for-
boldene til rette for at oteren kan svom-

me fritt mellom bukta som vil bli liggen-
de innenfor vegen, og sjoen. Videre vil
vi, ved a bygge denne kulverten, opp-
rettbolde vanngjennomstrommingen og
silk bebolde most mulig av eksisterende

plante- og dyreliv. Under bygginga er vi
palagt a gjore minst mulig skade pa sjo-
bunnen.

- Oterundergangen, eller kulverten,
vil bli bygd i betong og fa kvadratisk
tverrsnitt. Den blir 22,5 meterlang, fa
innvendig bredde pa 4 meter og innven-
dig boyde pa 2 meter. Kostnadene vil

ligge et sted melom 400.000 og 500.000
kroner, fortelier Jens Monsholm som

dagiig speider etter lekende oter i sjoen
utenfor «Buboimrm)a».
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VANNRETT 82 Skrivelse LODDRETT 74 Fylle
1 Se ill. 84 Prakt 1 Presisere 75 Forslkring

18 Lykkespill 87 Rense 2 Fisk 76 Viftet

19 Elv 88 Se ill. 3 Kapasitet 79 Merkverdighet
20 Slektninger 91 Tanker 4 Flelgen 81 Hvetebrod

21 Sprekke 92 Okse 5 Profetene 83 0rsted

25 Asside 93 Kjemme 6 Fell 85 Fisk

26 Ettermat 94 Tall 7 Tall 86 Se ill.

27 Fug! 95 Tar fri 8 Medvirket 89 Uro

28 Mene 97 Innehavere 9 By i USA 90 Pikenavn

29 Eksisterer 98 Elv i M & R 10 Skue 92 Tall

30 Brev 101 Se ill. 11 Elev 96 Flar

31 Drikk 104 Forekommer 12 Gjentatt handling 99 Trau

32 Keiser 106 Kommune i M & R 13 Mengde 100 Sluttord

34 Rygg 107 Eske 14 Hensikt 102 1 orden

36 Rad (omv.) 108 Erindring 15 Presterer 103 Skille

39 Motta 112 Beholdere 16 Omkrets 105 Hvile

40 Passe 114 Kveld 17 0y i M & R 109 Pikenavn

42 Fellesskap 117 Grunnstoff 21 Dekke 110 Rekke

43 Splse 119 Dyr 22 Tau 111 Ubiandet

44 Tall 122 Skinne 23 Avgift 113 Taktlos

45 Skritt 124 Skred 24 Hudbetennelse 115 Veksel

46 Sprak 125 0knlng 33 Dra 116 Fuglen
49 Like 126 Bllde (omv.) 34 Poster 118 Elv i Frankrike

50 Periode 128 Fell 35 Se ill. 120 Spill

51 Elv i M & R 131 Enere 37 Planere 121 Ras

53 Flyplass 133 Fruktbart sted 38 Styrker 123 Fugl
54 Forekomme 135 Konkurrent 41 Prinsippene 127 Interjek.
58 Vi 137 Gudedrlkk 45 Verktoy 129 Skinnevogn
60 Like 139 Forstyrre 47 Dyr 130 Bilorg.
61 Gate 141 Donere 48 Ung aure 132 Ordner

62 Skraning 142 Vei 52 Skate 133 Besvser

63 Kampplass 145 Se ill. 54 Se III. 134 Bibelnavn

64 Fri 146 Se III. 55 Hser 136 Senkingen
65 Lever 56 Morene 138 Mynt
66 Bred 57 Tre 140 Slagsted
68 Dyr (omv.) 58 Leker 142 Org.
70 Undergang 59 Langsom 143 Dertil

74 Forf alter 67 Dagsetter 144 Oppfostring
76 Akter 69 Lik

77 Male 71 Sveig

78 Linje 72 Forstav.

80 Flyplass 73 Viadukt (omv.)
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L0SNING PA
«VEGKRYSS NR. 6-93»

VINNERE BLE:
1. Klara Smage, Molde
2. Leif Husby, Molde
3. Aksel Void, Mandalen

Vi gratulerer vinnerne.
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KRYSSORD av konsulent Terje Haug

35 136

I
IE
57 158

80 181

103 1108 105 1106

\3Z 1133

De tre f0rste riktige iosninger premieres
med 2 Flaxlodd.

Lesningen legges 1 konvolutt merket Innsender:
«Vegkryss nr. 1 - 94» og sendee

Vegkontoret
Adresse:Fylkeshuset

6400 Molde

innen 28, mars 1994 Postnr.; Poststed;
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Rundt

i fylket
om

I fjor passerte det om lag 775 000 kjoretoy gjennom
bomstasjonen pa Krifast. Noe som gir en ADT pa
2100. I tillegg kommer sa de 725 passasjerene som
passerte stasjonen pa Bergsoya. Knut Engdahl i
Fastlandsfinans AS forteiler at med alle forhold tatt i

betraktning kan 1993 gi et overskudd i storreisesor-
den fem miiiioner kroner.

Her pa berget bar vi for-
lengst slatt fast at ioyen-
failende reklame av dette

slaget kan vaere trafikkfar-
lig. Men, som alt annet,
det er jo oynene som ser. I
alle fall er problemet tra-
fikkfarlig reklame er godt
kjent pa andre siden av
kloden ogsa - nasrmere
bestemt 1 Brasil. Den yndi-
ge fotomodellen, Paula Roberta Sacchi, kan fortelle
at minst to trafikkulykker skyldes at bilforeren var
mer opptatt av hennes vakre ytre og «farllge kur-
ver» enn vegen de kjorte. Na er bun kommet til at
det kanskje ikke er sa beldig for bennes medmen-
nesker i trafikken at bun lar seg avbilde gatelangs
Vi bare nevner dette - for fortsatt finner vl utrolig
mye ioyenfallende og ikke alltid like prydende rekla
me spredt langs vegnettet i More og Romsdal.

6 <dt
(AcndeH?

Ferjekaier
badde vl

mange av i
fylket, men

med arene bar det sta-

dig blitt f^rre. Av og til
dukker det opp bllder
fra en svunnen tid.

Na lurer vl og eieren
av dette bildet pa bvor

I fylket vi befinner oss. Den som vet bvor
denne ferjekaia en gang la, ber vi om tar kontakt
med info pa vegkontoret. Det vanker en liten premie
til den som er forst ute med rett svar!

VI kunne ikke dy oss. Vi
matte bare forevige en
av de idylliske nettene vi
opplevde mellom jul og
nyttar. Vare to bilder er
bentet fra riksveg 1,
naermere bestemt miljo-
gata pa Batnfjordora og
Gjemnessundbrua pa
Krifast. Med en trillende,

rund og gul mane og
tusenvis av glitrende
stjerner som tilskuere, i
bitende kulde og med
snoen knitrende under

beina vare, fikk vi ende-

lig oppleve vinternatta
slik en minnes fra barn-

domsara.

Statens vegvesen
More og Romsdal


